



المؤتمر الدولي السابع- العربي الحادي والعشرون للاقتصاد المنزلي

" الإقتصاد المنزلي والتنمية المستدامة ٢٠٣٠ "

١٥ ديسمبر ٢٠٢٠م

<http://homeEcon.menofia.edu.eg>

Journal of Home
Economics

ISSN 1110-2578

مشكلات ذوي القدرات الخاصة العقلية كما تتركها الأمهات وعلاقتها بالضغط الأسرية

نعمة مصطفى رقبان ، أميرة حسان دوام ، أمنيہ رجب الجزائر

أستاذ إدارة المنزل والمؤسسات ووكيل كلية الاقتصاد المنزلي الأسبق جامعة المنوفية^١، أستاذ مساعد بقسم إدارة المنزل والمؤسسات كلية الاقتصاد المنزلي جامعة المنوفية^٢، قسم إدارة المنزل والمؤسسات - كلية الاقتصاد المنزلي - جامعة المنوفية^٣.

الملخص العربي:

هدف البحث: دراسة العلاقة بين مشكلات ذوي القدرات الخاصة كما تتركها الأمهات بأبعادها الثلاثة (الجسمية - النفسية - الاجتماعية) والضغط الأسرية بأبعادها الثلاثة (الاقتصادية - الاجتماعية - النفسية).

العينة: اشتملت عينة الدراسة على (٥٠) من الأمهات اللاتي لديهن أطفال من ذوي القدرات الخاصة عقلياً والقابلين للتدريب والتي تتراوح درجة ذكائهم (٢٥-٥٥) وتم اختيارهن بطريقة غرضية عمدية من ريف وحضر محافظة المنوفية من مستويات تعليمية واقتصادية مختلفة. وتكونت أدوات البحث (إعداد الباحثة) من استمارة البيانات العامة للأسرة والطفل، واستبيان إدراك الأمهات لمشكلات أبنائهن من ذوي القدرات الخاصة بأبعادها، واستبيان الضغط الأسرية بأبعادها. أسفرت نتائج البحث عن:

- توجد علاقة ارتباطية موجبة عند مستوى دلالة ٠,٠٥ بين إجمالي مشكلات ذوي القدرات الخاصة العقلية وإجمالي الضغوط الأسرية.
- توجد علاقة ارتباطية موجبة عند مستوى دلالة ٠,٠٥ بين بعد البعد الجسمي لمشكلات ذوي القدرات الخاصة العقلية والبعد النفسي للضغوط الأسرية.
- توجد علاقة ارتباطية موجبة عند مستوى دلالة ٠,٠١ بين البعد النفسي لمشكلات ذوي القدرات الخاصة العقلية وكلا من البعد الاقتصادي والاجتماعي والنفسي للضغوط الأسرية.
- توجد علاقة ارتباطية موجبة عند مستوى دلالة ٠,٠١ بين البعد الاجتماعي لمشكلات ذوي القدرات الخاصة العقلية وكلا من البعد الاقتصادي والاجتماعي والنفسي للضغوط الأسرية.

- عدم وجود فروق دالة إحصائية بين متوسطات درجات الريف والحضر في إدراك الأمهات لمشكلات أطفالهن بأبعدها (الجسمية - النفسية - الاجتماعية) والضغط الأسرية بأبعدها (الاقتصادية - الاجتماعية - النفسية).
- عدم وجود تباين دال إحصائية بين إدراك الأمهات لمشكلات أطفالهن بأبعدها (الجسمية - النفسية - الاجتماعية) تبعاً لمستوى تعليم الأم. وجود تباين دال إحصائية بين البعد الاقتصادي للضغط الأسرية تبعاً لمستوى تعليم الأم عند مستوى دلالة ٠,٠٠١.
- وجود تباين دال إحصائية بين البعد الاجتماعي للضغط الأسرية تبعاً لمستوى تعليم الأم عند مستوى دلالة ٠,٠٠٥.
- عدم وجود تباين دال إحصائية بين إدراك الأمهات لمشكلات أطفالهن بأبعدها: الجسمية - النفسية - الاجتماعية تبعاً لمستوى الدخل.
- عدم وجود تباين دال إحصائية بين الضغط الأسرية بأبعدها (الاقتصادية - الاجتماعية - النفسية) تبعاً لمستوى الدخل.



The 7th international- 21th Arabic conference for
Home Economics
"Home Economics and sustainable development2030"
December -15th, 2020

<http://homeEcon.menofia.edu.eg>

**Journal of Home
Economics**

ISSN 1110-2578

**"Problems with people with special mental capabilities as
perceived by mothers and their relationship to family
pressures**

Omnia Rajab Al-Jazzar.

Department of Home and Institutions Management - Faculty of Home Economics -
Menoufia University.

Abstract:

The research goal: Studying the relationship between the problems of people with special abilities as perceived by mothers with their three dimensions (physical - psychological - social) and family pressures with its three dimensions (economic - social – psychological)

The sample: The study sample included (50) of the mothers who have children with special capabilities mentally and capable of training and whose intelligence degree ranges (25-55) and they were chosen in an intentional purpose from the countryside and attended the Menoufia Governorate from different educational and economic levels.

The research tools: (Preparing by the researcher) from the general data form for the family and the child, a questionnaire for mothers' awareness of the problems of their children with special capabilities in their dimensions, and a questionnaire for family pressures in their dimensions.

Search results:

- There is a positive correlation at the significance level of 0.05 between the total problems of people with mental disabilities and the total family pressures.
- There is a positive correlation at the significance level of 0.05 between the physical dimension of problems with special mental capabilities and the psychological dimension of family pressures.
- There is a positive correlation at the level of significance 0.01 between the psychological dimension of the problems of people with

special mental capabilities and both the economic, social and psychological dimension of family pressures.

- There is a positive correlation at the level of significance of 0.01 between the social dimension of the problems of people with special mental abilities and both the economic, social and psychological dimension of family pressures.
- The absence of statistically significant differences between the mean of urban and rural grades in mothers' awareness of their children's problems with their physical, psychological, and social dimensions and family pressures with their economic, social, and psychological dimensions.
- Lack of statistically significant differences between mothers' awareness of their children's problems in their physical, psychological and social dimensions, according to the level of the mother's education.
- There is a statistically significant difference between the economic dimensions of family pressures according to the level of mother education at the level of significance of 0.01
- There is a statistically significant difference between the social dimensions of family pressures according to the level of mother education at the level of significance 0.05
- Lack of statistically significant differences between mothers' awareness of their children's problems in their physical, psychological and social dimensions, according to the income level.
- lack of statistically significant differences between family pressures with their dimensions (economic - social - psychological) according to the level of income.